
Protokół 
z posiedzenia Zespołów Roboczych WRBRD odbytego w dniu 27.06.2007r. 

o godz. 9.00 w WORD Kielce. 
 

W posiedzeniu uczestniczyły osoby pracuj�ce w trzech zespołach 
roboczych. (lista obecno�ci w zał�czeniu) 
Przedmiotem spotkania było wypracowanie wniosków wobec przekazanych na 
r�ce Przewodnicz�cego WRBRD propozycji przedsi�wzi�� prewencyjno – 
profilaktycznych oraz rozwi�za� in�ynieryjnych w zakresie ruchu drogowego  
przez �wi�tokrzyskiego Komendanta Wojewódzkiego Policji na ostatnim 
posiedzeniu WRBRD w dniu 04.04.2007r. 
 

Posiedzenie rozpocz�ł sekretarz WRBRD Tadeusz Solarz, który po 
przywitaniu zebranych omówił ka�d� ze zgłoszonych propozycji przedsi�wzi�� 
profilaktycznych i rozwi�za� in�ynieryjnych. 
Zaznaczył, �e celem spotkania jest wypracowanie wniosków oraz propozycji 
rozwi�za� zgłoszonych przez Komendanta przedsi�wzi�� mog�cych pomóc ich 
realizacji w jak najwi�kszej cz��ci jeszcze w roku 2007. 
 Wnioski i propozycje wspólnie wypracowane zostan� przekazane Prezydium 
WRBRD celem podj�cia stosownych decyzji. 

Zabieraj�c głos nadkom. Paweł Gromniak z KWP Kielce zwrócił uwag�, 
�e trzeba b�dzie ustali� jakie� priorytety, cho� działania profilaktyczne, 
okre�lone w zał�czniku nr 1 zgłoszonych propozycji s� wszystkie bardzo 
istotne, bo dotycz� ró�nych adresatów. 
W zwi�zku z propozycj� sekretarza, przyst�piono do omawiania 
poszczególnych przedsi�wzi�� dot. zał. nr 1. 
 
Przedsi�wzi�cie 1 
 

Realizacja filmu dot. wypadków drogowych w oparciu o autentyczne 
zdarzenia maj�ce miejsce w woj. �wi�tokrzyskim. 
Planowany koszt przedsi�wzi�cia oceniony był na kwot� ok.11 tys. zł. 
 

Nadkom. Gromniak podkre�lił, �e realizacj� filmu w zakresie 
technicznym i organizacyjnym zajmie si� KWP natomiast na razie brak jest 
funduszy. Tu z wnioskiem wyst�pił in�. Krzysztof Wysocki ze �.Z.D.W. 
sugeruj�c aby cz��� kosztów pokrył WORD. 
 Odpowiadaj�c, Dyr Dawid zadeklarował, �e rozwa�y mo�liwo�� 
dofinansowania cz��ci przedsi�wzi�cia, powstania filmu. Pan Gromniak 
podzi�kował i poinformował, �e postara si� znale�� mo�liwo�ci sfinansowania 
reszty kosztów. 
 
 



Przedsi�wzi�cie 2 
 

Przekazywanie osobom starszym powy�ej 60 roku �ycia pakietu 
edukacyjnego w formie ulotki oraz elementów odblaskowych w postaci: 
opaski, kamizelki lub torby ekologicznej na zakupy a tak�e 
wyprodukowanie filmu edukacyjnego. 
Koszt ogólny przedsi�wzi�cia wyniósłby ok. 62 tys. zł. 
 

W trakcie dyskusji uczestnicy spotkania zwrócili uwag�, �e brak jest 
zapisu prawnego o konieczno�ci stosowania elementów odblaskowych przez 
pieszych, co mo�e stwarza� okre�lone problemy z realizacj� tego 
przedsi�wzi�cia. 
 W składanych wnioskach sugeruj�cych wdro�enie tego przedsi�wzi�cia 
wskazano na mo�liwo�� uzyskania na ten cel finansów z ró�nych �ródeł jak : 
- Zakłady ubezpiecze� po zwróceniu si� do nich z tak� propozycj� 
- �wi�tokrzyski Urz�d Wojewódzki 
- Urz�d Marszałkowski 

z pieni�dzy przeznaczonych na promocj� województwa (elementy 
odblaskowe, filmy i ulotki mogłyby zawiera� tre�ci promuj�ce województwo 
�wi�tokrzyskie). 

 
Przedsi�wzi�cie 3 
 

Zakup filmu pt. „Eksperyment” dot. zachowa� nietrze�wych 
kierowców i konsekwencji wypadków drogowych z ich udziałem. 
 

W tej kwestii wypowiedział si� przedstawiciel Kuratorium O�wiaty 
Leszek Strachowski informuj�c, �e film ten jest ju� w posiadaniu szkół i od 
pewnego czasu wy�wietlany młodzie�y. 
Nadkom. Gromniak stwierdził, �e wszystkie Komendy Powiatowe równie� s� w 
posiadaniu takiego filmu i pokazywany jest on przez policjantów w ró�nych 
instytucjach, zakładach czy te� �rodowiskach. 

W zakresie dot. wyposa�enia Komend Powiatowych w sprz�t do 
prezentacji multimedialnej, zasugerowano w dyskusji, aby – je�li to jest 
niezb�dne – koszty zakupu pokryły samorz�dy, do których Policja by si� 
zwróciła oraz ewentualnie firmy ubezpieczeniowe. 
 
Przedsi�wzi�cie 4 
 

Realizacja programu profilaktyczno – prewencyjnego dla uczniów  
w wieku 6 – 14 lat.  

W tym temacie przedstawiciel Kuratorium O�wiaty p. Leszek 
Strachowski poinformował zebranych, �e program dla uczniów klas 1-3  pod 



nazw� „raz, dwa, trzy b�d� bezpieczny i Ty” jest ju� realizowany zgodnie  
z ustaleniami w 33 szkołach. 
Pan Michał Piechota z WORD dodał, �e realizowany jest równie� spektakl 
teatralny dla dzieci pt. „Tajemnicze znaki”. Sekretarz poinformował natomiast, 
�e w tym roku ju� po raz pi�ty realizowany jest konkurs pod hasłem „ Pomó�my 
dzieciom sp�dzi� szcz��liwie wakacje”, który skierowany jest do wszystkich 
samorz�dów województwa. 
 
Przedsi�wzi�cie 5 
 

Opracowanie i wydanie mapy dwustronnej promuj�cej województwo 
z wykorzystaniem elementów profilaktyczno- prewencyjnych. 
 

Nadkom. Gromniak poinformował, �e przedsi�wzi�cie jest ju�  
w realizacji i zako�czone b�dzie w lipcu br. Dodał, �e nie istnieje konieczno�� 
poszukiwania finansuj�cego. 
 
Przedsi�wzi�cie 6 
 

Upowszechnienie zasad ratownictwa drogowego z zakresu udzielania 
pierwszej pomocy. 
 

Na ten temat głos zabrał p. Leszek M�czka przedstawiciel PCK 
omawiaj�c potrzeb� okresowego odnawiania certyfikatu posiadanego przez 
policjantów i stra�aków. Wyszedł z propozycj�, �e osobi�cie mógłby prowadzi� 
takie szkolenia bez opłat za prowadzone szkolenia a jedynie za zwrot kosztów 
dojazdów. 
Inni członkowie zespołów roboczych nie wnie�li �adnych propozycji i 
wniosków odno�nie rozwi�zania problemu finansowania szkolenia policjantów. 
Koszt szkolenia policjantów oszacowano na kwot� 30 tys. zł. 
 

Po zako�czeniu dyskusji nt. przedsi�wzi�� zawartych w zał�czniku nr 1 
sekretarz zaprosił członków zespołów do omówienia propozycji rozwi�za� 
in�ynieryjnych zamieszczonych w zał. Nr 2. 

Przedstawiciel �.Z.D.W. p. Wysocki do propozycji monta�u barierek i 
ogrodze� z ła�cuchami uniemo�liwiaj�cymi wchodzenie pieszych na jezdni� 
ocenił negatywnie twierdz�c, �e zarz�d dogi odchodzi ju� od ogrodze� z 
ła�cuchami a stosuje ogrodzenia segmentowe jako bardziej skuteczne. 
Stwierdził równie�, �e nie zawsze i wsz�dzie nale�y wymienia� sygnalizacj� 
�wietln� z S1 na S3. Jego zdaniem równie� monta� elastycznych separatorów na 
drogach jest nierealne ze wzgl�du na ruch rowerowy. 



W tym miejscu głos zabrał dyrektor M.Z.D p. Piotr Wójcik informuj�c, �e 
aktualnie wykonano sygnalizacj� na skrzy�owaniu Łódzka – Olszewskiego a 
tak�e zamontowano powtarzacze na skrzy�owaniu „Skrzetle”. 
Zdaniem dyr. Wójcika wskazane przez Policj� skrzy�owania s� wyposa�one ju� 
w sygnalizacj� �wietln�, natomiast jest wiele innych, które powinny posiada� 
sygnalizacj�. Uwa�a, �e geografia ruchu drogowego zmienia si� i nale�y si� 
zastanowi� czy w ramach posiadanych funduszy trzeba przerabia� ju� istniej�ce 
sygnalizacje �wietlne czy te� budowa� nowe, co da wi�kszy efekt. 

Pan dr Wawrzynkiewicz z M.Z.D dodał, �e proponowane sygnalizatory 
S3, które miałyby zast�pi� S1 nie s� tak do ko�ca bezpieczne a poza tym mniej 
efektywne i nale�y stosowa� je w bardzo konkretnych przypadkach. Dyr. 
Wójcik i dr Wawrzynkiewicz poinformowali, �e wskazane przez Policj� 
skrzy�owania b�d� jednak poddane obserwacji pod k�tem ewentualnych 
konieczno�ci zastosowania zmian, jednak�e ukierunkowuj� si� na budow� 
nowych sygnalizacji. 
 

Przedstawiciel GDDKiA p. Podsiadło stwierdziła, �e oddział Kielce 
realizuje wszystkie wskazane w zał�czniku zadania jak budowa azyli, 
utwardzanie poboczy, uspokojenia ruchu przez zaw��enie pasów a tak�e 
chodniki dla pieszych i monta� urz�dze� bezpiecze�stwa w tym masztów 
fotoradarowych zgodnie z przyj�tym harmonogramem oraz opracowanymi 
projektami uzgadnianymi równie� z Policj�. P. Podsiadło negatywnie oceniła 
propozycj� stosowania we wskazanych przypadkach elastycznych separatorów 
ruchu jako nierealnych. 
Zarówno M.Z.D jak i �.Z.D.W. poinformował, �e na wiele zada� zło�ono 
projekty rozwi�za�, które zostały ju� zaakceptowane przez KR BRD i w wielu 
przypadkach zadania dofinansowano w wysoko�ci 50%.  

Zarz�dy dróg uczestnicz�ce w spotkaniu wspólnie wyraziły opini�, �e 
zadania in�ynierii ruchu drogowego s� zgodne z projektami opiniowanymi 
równie� przez Policj� i w zakresach, na które posiadaj� �rodki finansowe.  

Na koniec posiedzenia Wojewódzki Inspektor Transportu Drogowego P. 
Mitr�ga poruszył spraw� miejsc do kontroli pojazdów twierdz�c, �e W.I.T.D nie 
jest wyposa�ony w �adne �rodki pozwalaj�ce na wyznaczenie i przygotowanie 
miejsc do kontroli pojazdów. Prosi o pomoc w tej sprawie WR BRD.  
 

Sekretarz zwrócił si� do Przewodnicz�cego zespołu nr 2 p. Wysockiego o 
przygotowanie takiego spotkania po�wi�conego temu problemowi, a nast�pnie 
podzi�kował wszystkim za udział w posiedzeniu i na tym zako�czył spotkanie. 

 
  Protokołował     Sekretarz WR BRD 
 
Michał Piechota       Tadeusz Solarz 


